
Jan Velema verrichte pionierswerk met de oprichting van biologisch za-

denbedrijf Vitalis 25 jaar geleden. Sinds hij afscheid nam – Vitalis is nu 

een dochterbedrijf van Enza Zaden – zoekt Jan naar wegen om mensen 

te verbinden met de bron van hun voeding: het zaad. Met de nog jonge 

Coöperatie de Zaderij hoopt hij bewustwording te creëren. Tekst | Ellen Winkel
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Zaadgoed is van ons allemaal 

Veredeling terug in de hand  
van boer én consument

Jan Velema werkte 15 jaar als veredelaar 

en researchmanager bij zadenbedrijf Rijk 

Zwaan, toen Edith Lammerts van Bueren 

langskwam met de vraag of ze biologische 

zaden wilden gaan telen. “Dat was in 1993. 

Ik wist toen nog niets van bio”, vertelt Jan, 

“maar ik zag wel allerlei problemen in de 

landbouw, zoals de grootschaligheid, de 

gastarbeiders – zoals ze toen nog heetten 

– in een caravan op het achtererf, het over-

vloedige gebruik van bestrijdingsmiddelen. 

Door het verhaal van Edith viel bij mij het 

kwartje. Ik was direct enthousiast.”

De start van Vitalis
Kort na dit gesprek startte Jan met een ex-

periment om slazaad te produceren bij een 

biodynamische kasteler in Maasdam. Tot 

zijn eigen verbazing was dat buitengewoon 

succesvol met een goede zaadopbrengst 

en een hoge kiemkracht. “Ik stelde voor 

om binnen Rijk Zwaan een biologische af-

deling op te richten, maar daar waren nog 

geen oren naar. Daarom besloot ik om voor 

mezelf te beginnen. Ik zei mijn baan op, 

verkocht mijn huis en kocht een boerderij.” 

Edith Lammerts van Bueren dacht mee. Bo-

demkundig expert Jan Bokhorst hielp hem 

om goede grond te vinden. Handelsbedrijf 

Eosta maakte de financiering mogelijk door 

de helft van de aandelen te kopen.

“Zo ging Vitalis in 1994 van start. Ik begon 

alleen met een Warmonderhof-stagiaire. 

Gemiddeld kwam er ieder jaar een mede-

werker bij. We vermeerderden zaden die we 

vooral aan Bingenheim in Duitsland en Sa-

tiva in Zwitserland leverden. Ook gangbare 

zaadbedrijven lieten hun zaden door ons 

vermeerderen, want ze waren wel nieuws-

gierig hoe die het onder biologische om-

standigheden zouden doen. Met Enza Za-

den ontstond een nauwere samenwerking. 

In 1998 namen zij de aandelen van Eosta 

over en werd Vitalis een soort biologische 

tak van Enza. Het voordeel daarvan was 

dat ik de rechten kreeg om al hun rassen 

te telen. Ook kreeg ik toegang tot hun inter-

nationale verkooporganisatie. Dat was een 

enorm belangrijke stimulans voor de groei 

van Vitalis.”

Lekkere tomaat
In het begin deden ze weinig aan verede-

ling, dat kwam pas later. Eerst wilden ze 
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het gebruik van biologisch zaad ontwikke-

len. Daarom richtten Edith en Jan in 1998 

Stichting Zaadgoed op. “Vooral de grotere 

biologische boeren en tuinders zaten hele-

maal niet zo te springen om bio-zaad. Ze 

waren tevreden met de gangbare zaden: 

veel keuze en een stuk goedkoper. Toen 

ik mijn eerste tomatenras had ontwikkeld 

– een hybride biologisch ras – waren de 

tuinders heel enthousiast over de smaak. 

Mijn ras was het lekkerst. Maar het gaf vijf 

procent minder opbrengst en daarom werd 

het niet gekocht.”

Het is nu nog steeds zo dat biologische 

telers gangbare zaden mogen gebruiken 

als er onvoldoende geschikte biologische 

zaden of rassen beschikbaar zijn. “Tegen 

een meerprijs kun je gangbare zaden ko-

pen die niet ontsmet zijn. Zaad mét gif is de 

standaard, en dus goedkoper. Dat is toch de 

omgekeerde wereld!”

In 2012 is Jan met Vitalis gestopt. Enza 

nam alle aandelen over, dus Vitalis is nu 

een volledige dochter. “Het is het snelst 

groeiende onderdeel binnen Enza, al blijft 

het een nichemarkt. Vitalis is het grootste 

biologische zadenbedrijf ter wereld.”

Algoritmes
Jan werd 60 en had zin om andere dingen 

te doen. “Bij mij groeide het idee dat selectie 

en veredeling weer terug zou moeten komen 

in de hand van de boer én de consument. 

Mensen hebben geen flauw idee waar zaden 

vandaan komen. Alles wordt steeds industri-

eler. Algoritmes bij grote bedrijven bepalen 

wat er wordt veredeld. Bij een nieuw wor-

telras is het belangrijkste criterium dat de 

wortels stevig genoeg zijn om machinaal ge-

oogst te kunnen worden. Zijn ze wat bleek en 

smakeloos in de pot, dan doe je er gewoon 

wat caroteen, zout en suiker bij. Dat zie je 

ook bij biologisch. Dat maakt mij bedroefd. 

Het zou anders moeten. De drijfveer is altijd 

geld. Als we iets meer aan voedsel zouden 

uitgeven, zouden we een heel andere land-

bouw kunnen hebben.”

De Zaderij
Zo ontstond bij Jan het idee om Coöperatie 

de Zaderij op te richten met telers die weer 

zelf zaden gaan vermeerderen. Sinds de 

start in 2017 zijn twaalf telers lid. Via een 

webshop zijn de zaden te koop. “De leden 

zijn op en top gemotiveerd om zaden te te-

len, maar er komt veel kijken bij een zaad-

bedrijf: kwaliteitseisen, wetgeving, marke-
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ting, logistiek, zaadadministratie. We zijn nu 

een bedrijfsplan aan het maken om daarin 

nieuwe stappen te kunnen zetten.”

“Het is belangrijk dat er meer bewustzijn 

komt voor waar het zaad vandaan komt, 

bij telers en consumenten. Dat is voor mij 

de belangrijkste drijfveer om me in te zet-

ten voor De Zaderij. Met zaadvaste rassen 

kunnen boeren zelf zaden telen. Ik ben niet 

principieel tegen hybrides – ik heb er zelf ook 

geld mee verdiend – maar hybrides horen bij 

het gangbare verdienmodel: technologische 

veredeling waarbij de consument op afstand 

wordt gezet. Zaad wordt gezien als een was-

middel met ieder jaar een vernieuwde for-

mule. Maar dat is helemaal niet nodig. Ras-

sen van 100 jaar geleden leven voort als je 

ze nu teelt en selecteert. Je moet dat geen 

oude rassen noemen. Als er vandaag Mozart 

wordt gespeeld, dan gaat het erom hoe de 

muziek nú wordt uitgevoerd.”  [LA]  

V E R E D E L I N G

Ellen Winkel, schrijver, 

spreker, coach. ‘Iedere 

gedachte of handeling 

is een zaadje voor de 

toekomst’

Zoek mee naar het ultieme sla-ras!
Zaai 40 tot 140 slaplanten en beantwoord 

de vragen op de website van ‘Mit Verein-

ten Gärten’. Zo kun je een bijdrage leveren 

aan de internationale sla-veredelings-

proef die is opgezet door het Zwitserse 

biodynamische zaadbedrijf Sativa en de 

stichting Pro Specie Rara. Doel is om de 

ultieme sla te vinden met een goede weer-

stand tegen valse meeldauw (Bremia).

De gangbare veredeling zoekt naar ge-

nen die een resistentie tegen meeldauw 

dragen. Die strategie werkt voor de ver-

edelaars vlot en speelt zich voornamelijk 

in het laboratorium af. Maar steeds weer 

past de meeldauwschimmel zich aan en 

wordt de resistentie doorbroken. De bio-

logische veredelaars van Sativa zoeken 

liever een duurzame weerbaarheid die 

onbeperkt werkzaam blijft. Dat vraagt 

om het selecteren van duizenden planten 

op het veld: zoeken naar een spelt in een 

hooiberg.

De veredelaars van Sativa hebben daar 

nu iets op gevonden: ze geven een zeer 

groot aantal telers proefzaad. Nadat ze 

de sla beoordeeld hebben en de gege-

vens hebben opgestuurd, kunnen ze de 

sla gewoon opeten en verkopen. Op deze 

manier hopen Sativa en Pro Specie Rara 

uit de honderden lijnen de sterkste lijn 

te vinden. Er hebben zich al honderden 

deelnemers gemeld, vooral vanuit Zwit-

serland, Oostenrijk en Duitsland. Juist 

Nederlandse telers kunnen ze nog goed 

gebruiken. Hoe breder de proef wordt op-

gezet, hoe groter de kans op succes. De 

officiële deadline is 15 juni, dus meld je 

snel aan! Dat kan via www.mit-vereinten-

gaerten.org/. Je kunt je ook al voor vol-

gend jaar aanmelden. Of informeer bij 

Jan Velema, die als adviseur bij de proef 

is betrokken: jan@velema.net
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Plantenveredeling is het ont-

wikkelen van nieuwe rassen.

Bij zaadvermeerdering wordt 

een gewas gezaaid met als doel 

om het zaad te oogsten, zodat 

het, meestal via zaadbedrijven, 

aan andere telers kan worden 

verkocht.

Een zaadvast ras is een ras dat 

op de klassieke manier van ver-

edeling is ontstaan: door krui-

sen en selecteren. Bij een zaad-

vast ras komen uit het zaad 

planten voort met ongeveer 

dezelfde eigenschappen als de 

ouders. De voortplantingscy-

clus kan dus eindeloos worden 

voortgezet, van generatie op 

generatie. Voor telers heeft dit 

het voordeel dat ze deze rassen 

zelf kunnen natelen en op den 

duur bedrijfseigen rassen kun-

nen ontwikkelen.

Een hybride ras is een kruising 

van twee verschillende ouderlij-

nen. Door inteelt is het erfelijk 

materiaal van deze ouderlijnen 

zeer homogeen. In de nakome-

lingen (de F1-hybride) worden 

de positieve eigenschappen van 

de twee ouderplanten gecombi-

neerd en – door het zogenaam-

de heterosis-effect – versterkt. 

Dit levert een gewas op met een 

hoge opbrengst en grote unifor-

miteit. De nakomelingen van een 

F1-hybride zijn echter verre van 

homogeen en hebben allemaal 

verschillende eigenschappen. 

Het zaad van een F1-hybride is 

dus niet bruikbaar voor nateelt 

of bedrijfseigen selectie.

Een CMS-hybride is een ras 

dat gemaakt is via de methode 

van protoplastfusie. Dit is een 

vorm van genetische manipu-

latie op celniveau die vanwege 

een uitzonderingsclausule niet 

onder de gentechwetgeving 

valt. Biodynamische boeren 

mogen geen rassen gebruiken 

die zijn ontwikkeld met deze 

methode (vaak toegepast bij 

veredeling van kolen en wit-

lof). Biologische boeren mogen 

dat wel, maar de Duitse na-

tuurvoedingsmarkt weert deze 

groenten. De biologische labels 

Naturland en Bioland verbieden 

gebruik van CMS-rassen.

Een biologisch ras komt voort 

uit een veredelingsprogramma 

dat zich speciaal op biologische 

landbouw richt. Biologische te-

lers stellen namelijk andere ei-

sen aan een ras dan gangbare 

telers: bijv. ziekteresistentie of 

onkruid onderdrukkend vermo-

gen. Het nieuwe keurmerk Bi-

overita geeft aan dat een ras 

afkomstig is van biologische 

veredeling.

Een populatie of landras 

heeft een brede genetische sa-

menstelling, dus op de akker 

zien de planten er verschillend 

uit (zie het artikel op pag 22). 

Ook bij familieteelt vertonen 

de planten verschillende eigen-

schappen, maar ze hebben een 

nauwere verwantschap. Ze zijn 

als het ware opa, oma, neven en 

nichten van elkaar; planten ‘met 

dezelfde achternaam’.

Biologisch zaad is zaad dat 

op een biologische wijze is ver-

meerderd. Het kan ook afkom-

stig zijn uit een gangbaar ver-

edelingsprogramma. Biologisch 

zaad is dus niet altijd van een 

biologisch ras. 

Gebruiken biologische telers 
altijd biologisch zaad? Nee, 

er zijn onvoldoende biologische 

zaden beschikbaar. Bij een deel 

van de gewassen moet in prin-

cipe biologisch zaad gebruikt 

worden (o.a. de meeste kas-

teelten, veehouderijgewassen 

(weidegrasmengsels, klaver en 

mais), granen, aardappel, ui en 

sla). Bij o.a. peen, bonen, spina-

zie, bieten en kolen mag onthef-

fing worden aangevraagd voor 

gebruik van gangbaar zaad en 

dat gebeurt ook vaak. 

Gebruiken biodynamische 
telers altijd zaadvaste ras-
sen? Nee. In de Demeter voor-

waarden staat: ‘Zaadvaste ras-

sen verdienen de voorkeur. Hy-

brides van granen, met uitzon-

dering van maïs (Zea mays) en 

Triticale, zijn niet toegestaan.’ 

De reden dat andere hybride 

rassen niet verboden zijn, is 

pragmatisch: er zijn onvoldoen-

de (goede) zaadvaste rassen 

beschikbaar. Zaadvaste granen 

zijn wel ruim beschikbaar, om-

dat graan zowel eindproduct is 

als zaad voor de volgende teelt.
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